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 “Vaig pensar que era un fet molt excepcional que a algú li poguessin  trasplantar el cor d’una altra persona”. El 

13 de desembre de 1967 es va portar a terme el primer trasplantament de cor de la història i aquestes són les 

paraules amb què el banyolí Josep Busquets, que en aquella data tenia 18 anys, ens explica com va viure la 

notícia. Poc es devia imaginar que 34 anys més tard d’aquesta intervenció, que el cirurgià Christian Bernard 

va realitzar a un comerciant d’ultramarins de la Ciutat del Cap (Sud-àfrica), ell seria el protagonista d’un tipus 

d’operació, que en aquells moments va considerar tan insòlita. John Fisher, natural de Londres i també trasplantat 

de cor l’any 2000, no ho va viure de la mateixa manera perquè només tenia cinc anys. No obstant això, assegura 

que quan en va tenir consciència per poder apreciar-ne l’envergadura, li va semblar com “una història del monstre 

Frankenstein”.    

El president de la Secció d’Insuficiència i Trasplantament Cardíac i altres alternatives Terapèutiques de la 

Societat Espanyola de Cardiologia Juan F. Delgado Jiménez llavors també tenia cinc anys. Igual que Fisher, 

no va ser conscient de què suposava aquell avenç de la comunitat mèdica fins a la seva adolescència, quan 

probablement ja començaven a despuntar les seves inquietuds mèdiques. No dubta en afirmar, que aquesta 

realitat que actualment permet salvar cada any entre 5.500 i 6.000 vides a nivell mundial gràcies a professionals 

com ell, li va semblar “com un miracle”. 

Primers passos a Espanya 

A l’Estat espanyol el primer trasplantament de cor es va portar a terme l’any 1968 a l’Hospital La Paz de Madrid. En 

aquella època la tècnica encara no estava massa estudiada i el pacient va morir poques hores després de l’operació. 

El segon intent va arribar sis anys més tard a l’Hospital de la Santa Creu i Sant Pau de Barcelona. Segons Juan F. 

Delgado Jiménez, aquest és el que es considera el primer procediment de trasplantament de cor a Espanya. I de fet, 

és el que s’utilitza com a tal en el Registre Espanyol de Trasplantament Cardíac. En aquesta ocasió el pacient va 

sobreviure nou mesos després del trasplantament. Delgado explica que avui en dia 17 hospitals de tot el país 

realitzen aquest tipus d’operació, que ha beneficiat ja a 5.461 espanyols des de 1984. La gran majoria d’òrgans 

provenen de pacients que han sofert un traumatisme craneoencefàlic, normalment per accident de cotxe. D’entre 

tots els trasplantaments registrats a nivell  mundial pel Registre Internacional de Trasplantaments, cada any entre 

240 i 260 tenen lloc entre els 17 hospitals que porten a terme aquesta operació a Espanya. L’any passat se’n van  

realitzar 220. 

En el cas personal del Dr. Delgado, el primer empelt de cor que va viure en primera persona es va dur a terme l’any 

1991 a l’Hospital Doce de Octubre de Madrid, on encara treballa actualment. L’operació no la va realitzar ell, ja 

que és cardiòleg i s’encarrega de l'evolució i el seguiment dels pacients després de la cirurgia. No obstant això,



recorda que la va viure amb “gran orgull” ja que el seu centre es “sumava, encara que una mica tard, al grup de 

centres prestigiosos que eren capaços de  realitzar aquest procediment”. 

Un punt d’inflexió 

En un d’aquests hospitals, el Clínic de Barcelona, El 25 de juliol del 2001, en Josep Busquets va  rebre el cor del seu 

donant. El seu cas no tenia res a veure amb el perfil clínic mitjà d’un pacient a qui se li realitza un trasplantament de 

cor. En Josep va tenir un accident mentre estava treballant, quan una peça de metall a la qual estava donant forma li 

va sortir disparada de la fresadora i li va impactar a la part esquerra del tòrax. El cor li va quedar greument malmès i 

els metges van determinar que l’única solució possible per salvar-li la vida era fer-li un trasplantament de cor amb 

urgència, sense entrar en llista d’espera. Els casos com el seu són molt atípics ja que aquest tipus d’intervenció 

normalment es fa a pacients que tenen malalties cardíaques irreversibles. No obstant això, segons el Dr. Delgado, 

entre un 20 i un 25% de tots els trasplantaments es fan en urgència, no només per accident sinó també per 

insuficiència cardíaca greu o cardiopaties terminals. 

L’operació d’en John no va ser tan precipitada. L’any 1995 el van operar d’una vàlvula del cor que no li funcionava a 

causa d’una malaltia infantil. Tot i això, aquesta operació no li va solucionar el problema, sinó que es van anar 

agreujant cada vegada més. Finalment, l’any 1999 li van comunicar que l’única solució era el trasplantament i, 

després d’estar 8 mesos en llista d’espera, el van operar: el 30 de juliol del 2000. Recorda que en el moment en què 

es va despertar simplement va ser conscient de què “continuava existint”, malgrat que assegura que vuit dies 

després de l’operació es va sentir “com Superman”. 

Més enllà del trasplantament 

Tant en el cas d’en Josep com en el cas d’en John, hi ha hagut clarament un abans i un després de l’operació en les 

seves vides. “Veig la vida d’una manera molt diferent. Valoro molt més les coses petites i el dia a dia”, explica 

Busquets. Després de l’operació, diu que va tardar uns sis mesos a portar una vida més o menys normal. Al principi 

li va costar molt assimilar el que li havia passat, ja que tot va ser molt precipitat. Però ara “porta una vida molt 

tranquil·la i dintre de tot està molt bé”. Malgrat que no ha pogut tornar a treballar, en Josep no s’avorreix i procura 

estar ocupat: té temps per caminar, anar amb bicicleta, fer migdiada i quedar amb els amics. Cada tres mesos té 

control dels metges i ha de prendre’s una quinzena de pastilles al dia . Més o menys les mateixes que s’ha de 

prendre en John, que des de l’operació, igual que en Josep, dedica la seva vida principalment a cuidar-se. En el seu 

cas, amb una activitat esportiva bastant frenètica. 

“Des del meu trasplantament de cor, he fet sis vegades la Marató de Londres i he anat sis vegades de Londres a 

Brighton amb bicicleta”. Amb aquesta frase, en John comença la llarga llista que conforma el seu currículum esportiu 



des que disposa d’un cor nou a les quals afegeix, entre altres, les maratons de Sidney, de Venècia, de la Gran 

Muralla de la Xina i la de Xangai. A més a més, explica que fins i tot ha fet una ruta en bicicleta per Sud-àfrica des de 

George fins a la Ciutat del Cap, justament on es va portar a terme el primer trasplantament de cor. Segons ell, 

bromeja, “no està malament per un paio que l’any 2000 no podia ni pujar les escales d’un avió ni afaitar-se pels seus 

propis mitjans”.  

A més a més, en John dedica bona part del seu temps a una organització benèfica, To Trasplantament and Beyond 

(cap al trasplantament i més enllà, en anglès), que té com objectiu ajudar a la gent que es troba en casos similars al 

seu i a conscienciar a la societat de la importància de la donació d’òrgans. I encara li queda temps per continuar fent 

de discjòquei durant els caps de setmana, la seva professió de tota la vida. 

L’anonimat 

En John dedica la pàgina web de la seva organització benèfica al seu donant “pel meravellós regal” que li va donar. 

Tot i que al Regne Unit, igual que a Espanya, els metges no revelen la identitat dels donats, en John tenia molta 

curiositat per “saber qui li va permetre continuar en vida” i va acudir a un programa de televisió per esbrinar-ho. 

Actualment, té molt bona relació amb la família del donant ja que pensa que tenen un tarannà molt semblant. “Si ens 

haguéssim trobat pel carrer i haguéssim parlat, molt probablement ens haguéssim fet amics”, assegura. 

En Josep no coneix la identitat del seu donant i, en aquest sentit, el Dr. Delgado, creu que tot i no haver-hi cap 

legislació que ho prohibeixi explícitament, els metges “no tenen autorització per informar d’aquestes dades als seus 

pacients”. Segons ell, és una informació “a la qual no han d’accedir” ja que “es creen vivències inadequades tant en 

el receptor com en la família del donant”.  

Sistema espanyol i sistema anglès 

A Anglaterra actualment hi ha establert un sistema de donació voluntària. Per tal de ser donants d’òrgans, els 

residents al Regne Unit cal que expressin la seva voluntat als familiars, inscriure’s al registre de la NHS (National 

Health Service), o fer-se el carnet de donant. Això implica que no s’assumeix automàticament que tothom vol ser 

donant després de la seva mort. A Espanya, en canvi, es considera que totes les persones són susceptibles a donar 

els seus òrgans excepte que expressin el contrari. S’anomena el sistema de donant presumpte. Quan una persona 

mor i és idònia per donar els seus òrgans, els metges tenen el dret de preguntar als familiars si volen cedir els 

òrgans del difunt. D’aquesta manera s’aconsegueixen percentatges de donació molt més elevats que els del Regne 

Unit, ja que el percentatge d’aprovació per part dels familiars és bastant notable. 

“Per què portar els nostres òrgans al cel? Els necessitem aquí”, afirma en John. “M’agradaria molt que s’instaurés el 

sistema de donació presumpta a Anglaterra”. I, de fet, actualment és un tema de discussió al país i s’està 



considerant adoptar un sistema com el que s’utilitza Espanya. Fins i tot recentment les esglésies anglicana i catòlica 

han fet campanya a favor d’aquesta iniciativa.  

Consciència social 

El Dr. Delgado explica que la societat espanyola està bastant conscienciada envers la donació d’òrgans. I, de fet, no 

es tracta en absolut d’una percepció subjectiva ja que Espanya és el país que té millors índexs de donacions a nivell 

mundial: entre 34 i 35 donants per milió d’habitant. Una xifra que es veu superada especialment al nord d’Espanya: 

País Basc, Cantàbria i Astúries. A Anglaterra, en canvi, hi ha uns 13 donants per milió d’habitant. Segurament per 

una menor conscienciació de la població i a causa de no disposar encara d’un sistema de donació presumpta.  

En John explica que abans d’estar malalt, “no s’havia plantejat mai fer-se donant d’òrgans”. I en  canvi, actualment, 

tots els seus familiars ho són. El mateix explica en Josep, fent referència també al fet que la majoria de donants que 

coneix també són persones que han viscut de prop un trasplantament. 

“Tristament la majoria de la gent no té massa coneixement sobre els trasplantaments”, afirma en John. Està segur 

que si disposessin d’aquesta informació, “estarien més que contents d’inscriure's als registres de donants”. Amb la 

seva organització benèfica, tal com fan moltes d’altres a nivell mundial, en John intenta difondre la importància 

d’aquesta conscienciació social. I explica, que gràcies a la seva organització, ha aconseguit que 100 persones hagin 

decidit fer-se donants d’òrgans. 

Futurs batecs 

“La tècnica quirúrgica ha evolucionat molt poc i existeixen poques modificacions”, explica el Dr. Delgado fent 

referència a la manera cop ha evolucionat el procediment del trasplantament de cor en aquests 40 anys. Diu que la 

clau de l’èxit i el que ha fet que s’aconsegueixi una major esperança de vida en els pacients operats és “gràcies als 

fàrmacs immunodepressors, que permeten mantenir al pacient viu amb un risc baix de rebuig i amb menys efectes 

tòxics”.  A més a més, Delgado destaca que “el maneig de les malalties que són susceptibles a ser tractades amb un 

trasplantament” ha millorat molt en els últims anys  i això ha implicat un descens en el nombre d’intervencions 

d’aquest tipus a nivell mundial.   

Delgado explica que tot i que “fa menys d’una dècada hi havia una il·lusió molt gran”, sobretot per grups de metges 

anglesos, per utilitzar cors de porc per realitzar empelts, “les limitacions que oferia aquesta tècnica han frenat la seva 

progressió”. 

Actualment es parla més dels cors artificials. De fet, ja són una realitat al nostre país: el juny passat es va implantar 

per primera vegada un cor d’aquestes característiques a Espanya, a una dona de 43 anys que per una 

contraindicació mèdica no podia sotmetre’s a un trasplantament habitual. Juan F. Delgado assegura que aquests 



dispositius “han evolucionat molt” en els últims anys i que “en sentirem molt a parlar”. Una altra gran esperança el 

tractament de patologies cardíaques és, segons Delgado, la teràpia regenerativa amb cèl·lules mare, que es troba en 

ple desenvolupament i suposa una gran esperança pel futur. 

L’esperança 

Quatre dècades més tard del primer trasplantament de cor, que va captivar la imaginació de tot el món, ja no ens 

sembla un fet tan insòlit i qui més qui menys coneix algú que ha estat operat d’algun trasplantament d’algun tipus. 

Actualment, el trasplantament de cor ha assolit un tant per cent d’èxit molt elevat. El Dr. Delgado ens explica que 

“l’esperança de vida després de l’operació es situa en 10 anys”. Tot i que, afegeix, que en aquesta mitjana s’inclouen 

el pacients que moren al quiròfan i els que viuen més de 20 anys després del trasplantament. El rècord de 

supervivència després d’un empelt de cor està establert en 28 anys. A Espanya, la persona que ha viscut més és 

una dona operada a la Clínica Universitària Puerta de Hierro de Madrid. La van operar quan tenia 11 anys, l’any 

1984 i, avui en dia, ja ha complert els 34. Al Regne Unit, el rècord de supervivència està establert en 27 anys, 

segons NHS. 

“El meu futur serà limitat, però em conformo amb el que tinc: la meva salut i la meva família. Intento donar alguna 

cosa a canvi amb l’activitat de la meva associació, ja que a mi em van fer un regal molt valuós”, explica Fisher. “Sé 

que no viuré molts anys però espero estar viu per poder ballar al casament de la meva filla de 14 anys”, afegeix.  

En Josep es mostra també molt optimista amb el seu futur. Afirma  “estar molt il·lusionat, animat i amb moltes ganes 

de viure”. I aprofita per donar un missatge tan positiu com el seu estat d’ànim als pacients que actualment estan en 

llista d’espera: “que tinguin molta paciència, molta moral i confiança perquè algun dia o altre els arribarà el moment 

de l’operació”. 

Tant en Josep com en John estan molt agraïts de poder gaudir d’aquesta segona oportunitat, segurament com 

també ho estan els més de 5.000 pacients que cada any són operats d’un transplantament de cor: protagonistes 

d’unes històries en què l’heroïcitat dels professionals de la medicina i la dels donants, que en certa manera 

continuen vius bategant dins seu, són vitals perquè totes aquestes persones puguin continuar tirant  endavant.  

 “Les mostres d’agraïment són abundants en el dia a dia. A mi, el que més m’il·lusiona és comprovar com la majoria 

tornen a realitzar una vida normal”, conclou el Dr. Delgado. 


